
Protokół Nr ….…/2023 

ze wspólnego posiedzenia Komisji Zdrowia, Uzdrowiska, Ochrony Środowiska i Porządku 

Publicznego, Komisji Budżetu i Rozwoju Gospodarczego, Komisji Oświaty, Kultury, Kultury 

Fizycznej, Turystyki oraz Komisji Rozwoju Obszarów Wiejskich 

z dnia 22 maja 2023 r. 

 

Na posiedzeniu obecni według załączonych list obecności. 

 

Porządek posiedzenia 

1. Otwarcie posiedzenia 

2. Przyjęcie porządku posiedzenia 

3. Przyjęcie protokołu ze wspólnego posiedzenia Komisji z dnia 20.03.2023 r.  

4. Omówienie i zaopiniowanie projektów uchwał w sprawach: 

1) zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Gołdap na lata 2023– 2040 

2) wprowadzenia zmian w budżecie Gminy Gołdap w 2023 roku 

3) obniżenia wysokości wskaźników procentowych określających wysokość dodatku mieszkaniowego 

4) zmieniająca uchwałę w sprawie określenia wysokości opłat za korzystanie 

z wychowania przedszkolnego w przedszkolach oraz oddziałach przedszkolnych prowadzonych przez 

Gminę Gołdap 

5)  miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego obszaru położonego w Gołdapi między ulicami: 

Stadionową i Ustronie 

6) udzielenia pomocy finansowej Samorządowi Województwa Warmińsko – Mazurskiego  

na dofinansowanie zadań związanych z funkcjonowaniem Biura Regionalnego Województwa Warmińsko 

– Mazurskiego w Brukseli w 2023 roku 

5. Sprawozdanie z realizacji Programu współpracy Gminy Gołdap z organizacjami pozarządowymi oraz 

podmiotami, o których mowa w art. 3 ust. 3 ustawy o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie 

za rok 2022 

6. Wolne wnioski 

 

 

Do pkt 1  

Posiedzenie otworzyła Przewodnicząca Komisji Rozwoju Obszarów Wiejskich Pani Janina Pietrewicz. 

Powitała członków komisji, pracowników urzędu, gości oraz media.  

 

Do pkt 2  

 Przewodnicząca KROW Pani Janina Pietrewicz przedstawiła porządek posiedzenia. 

 Do porządku uwag nie zgłoszono. 

  

 Do pkt 3  

 Przewodnicząca KROW Pani Janina Pietrewicz  zapytała, czy członkowie Komisji mają uwagi  

do przesłanego protokołu z dnia 20.03.2023 r.  

 Uwag nie zgłoszono. 

 Przewodnicząca KROW Pani Janina Pietrewicz poddała pod głosowanie przyjęcie protokołu Komisji  

z dnia 20.03.2023 r.  

 Członkowie Komisji w głosowaniu jawnym jednogłośnie przyjęli protokół z dnia 20.02.2023 r.  

 

Do pkt 4 

1) i 2)  

Przewodnicząca KROW Pani Janina Pietrewicz zwróciła się do Skarbnik Gminy Pani Edyty Białek  

o przedstawienie projektu uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Gołdap na lata 

2023– 2040 oraz projektu uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w budżecie Gminy Gołdap w 2023 roku. 

 

  Skarbnik Gminy Pani Edyta Białek powiedziała, że proponuje się zmiany w planie dochodów w rozdziale 

71035 „Cmentarze” zwiększa się plan dochodów o kwotę 8 000,00 zł na podstawie Decyzji Wojewody 

Warmińsko-Mazurskiego FK 89/2023 z dnia 21 kwietnia 2023 roku z przeznaczeniem na realizację w roku 

bieżącym zadań związanych z opieką nad grobami i cmentarzami wojennymi. W rozdziale 75615 „Wpływy  



z podatku rolnego, podatku leśnego, podatku od czynności cywilnoprawnych, podatków i opłat lokalnych  

od osób prawnych i innych jednostek organizacyjnych” zwiększa się plan dochodów o kwotę 1 011 320,34 zł 

na podstawie Decyzji Wojewody Warmińsko-Mazurskiego FK 67/2023 z dnia 4 kwietnia 2023 roku  

w związku z ustawą z dnia 17 listopada 2021 roku o rekompensacie dochodów utraconych przez gminy  

w 2018 roku w związku ze zmianą zakresu opodatkowania elektrowni wiatrowych, na podstawie ostatecznej 

decyzji organu odwoławczego. W rozdziale 75801 „Część oświatowa subwencji ogólnej dla jednostek 

samorządu terytorialnego” zmniejsza się plan dochodów o kwotę 86 915,00 zł na podstawie pisma Ministra 

Finansów – ostateczna kwota subwencji oświatowej na rok 2023. W rozdziale 75814 „Różne rozliczenia 

finansowe” zwiększa się plan dochodów o kwotę 4 100,00 zł – są to wygenerowane odsetki  

na wyodrębnionych rachunkach bankowych od środków z Funduszu Przeciwdziałania COVID-19 (dodatek 

elektryczny, dodatek węglowy inne źródła ciepła) środki mogą zostać przeznaczone na inwestycję.  

W rozdziale 80103 „Oddziały przedszkolne w szkołach podstawowych”, w rozdziale 80104 „Przedszkola”,  

w rozdziale 80106 „Inne formy wychowania przedszkolnego” na podstawie Decyzji Wojewody Warmińsko-

Mazurskiego FK 54/2023 zwiększa się plan dochodów ogółem o kwotę 232 060,00 zł – są to ostateczne kwoty 

dotacji przyznanej Gminie Gołdap. W rozdziale 80195 „Pozostała działalność” zwiększa się plan dochodów  

o kwotę 12 000,00 zł w związku realizacją przedsięwzięcia pn.:” Mała szkoła szansą na rozwój”. Zgodnie  

z umową zawartą w roku 2022 termin realizacji zadania wynosi 18 miesięcy. W rozdziale 85219 „Ośrodki 

pomocy społecznej”, w rozdziale 85295 „Pozostała działalność” , w rozdziale 85395 „Pozostała działalność” 

w rozdziale 85415 „Pomoc materialna dla uczniów o charakterze socjalnym” na wniosek Dyrektora Ośrodka 

Pomocy Społecznej dokonuje się urealnienia w planie dochodów oraz zmianę klasyfikacji budżetowej. 

Dodatkowo w rozdziale 85395 „Pozostała działalność” zwiększa się plan dochodów o kwotę 128 378,00 zł - 

są to środki przeznaczone na wypłatę świadczeń obywatelom Ukrainy (zakwaterowanie i dożywanie).  

W rozdziale 85415 „Pomoc materialna dla uczniów o charakterze socjalnym” zwiększa się plan dochodów  

o kwotę 1 000,00 zł – nienależnie pobrane świadczenia z lat ubiegłych. W rozdziale 90005 „Ochrona powietrza 

atmosferycznego i klimatu” zwiększa się plan dochodów o kwotę 2 650,00 zł – środki za wydawanie 

zaświadczeń – program „Czyste powietrze”. Plan dochodów zwiększa się per saldo o kwotę 1.318.132,02 zł. 

proponuje się zmiany w planie wydatków w rozdziale 71035 „Cmentarze” zwiększa się plan wydatków  

o kwotę 8 000,00 zł na podstawie Decyzji Wojewody Warmińsko-Mazurskiego FK 89/2023 z dnia 21 kwietnia 

2023 roku z przeznaczeniem na realizację w roku bieżącym zadań związanych z opieką nad grobami  

i cmentarzami wojennymi. W rozdziale 60013 „Drogi publiczne” zwiększa się plan wydatków o kwotę  

22 000,00 zł w związku z udzieleniem dotacji dla Województwa Warmińsko-Mazurskiego z przeznaczeniem 

na realizację zadania pn.: „Przebudowa drogi wojewódzkiej nr 650 w zakresie budowy chodnika  

w miejscowości Grabowo”. Jest to 50% kosztów. Planowany chodnik ma ułatwić komunikację dla osoby 

niepełnosprawnej zamieszkałej w Grabowie. Źródłem pokrycia są środki z oszczędności na zadaniu 

inwestycyjnym pn.:”Zmniejszenie presji na chronione gatunki i siedliska na obszarze jeziora Gołdap poprzez 

budowę ciągu pieszo-rowerowego”. W rozdziale 60016 „Drogi publiczne gminne” w rozdziale 70005 

„Gospodarka gruntami i nieruchomościami” w rozdziale 90015 „Oświetlenie ulic, placów i dróg” w rozdziale 

90004 ”Utrzymanie zieleni w miastach i gminach”, w rozdziale 90095 „Pozostała działalność” na wniosek 

Kierownika Wydziału WIK dokonuje się przesunięć między rozdziałami i §§ dostosowując plan  

do rzeczywistych potrzeb jednostek pomocniczych oraz zadań wydziału Infrastruktury i Inwestycji 

Komunalnych ( przesunięcia w kwocie 17 100,00 zł): Sołectwo Galwiecie – kwota 23 000,00 zł; Sołectwo 

Juchnajcie – 1 500,00 zł. Dodatkowo w rozdziale „Drogi publiczne gminne” zwiększa się plan wydatków  

o kwotę 500 000,00 zł z przeznaczeniem na naprawy i remonty dróg Gminnych. Źródłem pokrycia są środki 

ze zwiększenia proponowanych dochodów. Na wniosek Kierownika Wydziału Gospodarki Przestrzennej 

Ochrony Środowiska i Nieruchomości dokonuje się przesunięcia między rozdziałem 70005 a 90001 kwotę  

1 000,00 zł z przeznaczeniem na zapewnienie pomocy w nieprzewidzianych sytuacjach z udziałem zwierząt 

wolnożyjących. W rozdziale 75023 „Urzędy gmin” zwiększa się plan wydatków o kwotę 22 344,00 zł  

w związku z realizacją przedsięwzięcia pn.:”Dostępny samorząd- grant”. Źródłem pokrycia są przychody 

środki , które wpłynęły w roku 2022. Dodatkowo w tym rozdziale zwiększa się plan wydatków o kwotę  

1 225,00 zł – są to środki z programu „Czyste powietrze”. W rozdziale 75075 „Promocja jednostek samorządu 

terytorialnego” w rozdziale 75095 „Pozostała działalność” na wniosek Kierownika Wydziały Współpracy, 

Komunikacji Społecznej i Funduszy Zewnętrznych zwiększa się plan wydatków o kwotę łącznie  

163 000,00 zł z przeznaczeniem na trójstronną wymianę młodzieży, inicjatywy społeczne organizowane  

w ramach patronatu, organizacja wydarzeń lokalnych, świąt, na składki członkowskie. Źródłem pokrycia  

jest zwiększenie proponowanych dochodów. Dodatkowo w rozdziale 75095 zwiększa się plan wydatków  

o kwotę 100 000,00 zł z przeznaczeniem na dostawę i montaż 3 witaczy przy drogach wjazdowych do Gołdapi. 

Źródłem pokrycia są środki z oszczędności z zadania inwestycyjnego pn.: ”Zmniejszenie presji na chronione 

gatunki i siedliska na obszarze jeziora Gołdap poprzez budowę ciągu pieszo-rowerowego”, oraz z zadania 

inwestycyjnego „Przebudowa ul. Polnej w Gołdapi”. W rozdziale 75416 „Straż gminna” na wniosek 



Komendanta Straży Miejskiej w Gołdapi dokonuje się przesunięcia między §§ o kwotę 2 500,00 zł 

dostosowując plan do rzeczywistych potrzeb. W rozdziale 75421 „Zarządzanie kryzysowe” na wniosek 

Kierownika Wydziału WA dokonuje się przesunięcia między §§ o kwotę 1 000,00 zł dostosowując plan  

do rzeczywistych potrzeb. W rozdziale 80101 „Szkoły Podstawowe”, w rozdziale 80103 „Oddziały 

Przedszkolne w szkołach podstawowych” w rozdziale 80148 „Stołówki szkolne i przedszkolne”, w rozdziale 

80149 „Realizacja zadań wymagających stosowanie specjalnej organizacji nauki i metod pracy dla dzieci  

w przedszkolach, oddziałach przedszkolnych w szkołach podstawowych i innych formach wychowania 

przedszkolnego”, w rozdziale 80107 „Świetlice szkolne”, w rozdziale 80104 „Przedszkola” w rozdziale 80146 

„Dokształcanie i doskonalenie nauczycieli” w rozdziale 80150 „Realizacja zadań wymagających stosowania 

specjalnej organizacji nauki i metod pracy dla dzieci i młodzieży w szkołach podstawowych” w rozdziale 

85404 „Wczesne wspomaganie rozwoju dziecka” na wniosek Dyrektora Szkoły Podstawowej w Grabowie , 

Dyrektora Szkoły Podstawowej Nr 2 w Gołdapi, Dyrektora Szkoły Podstawowej Nr 5 w Gołdapi, Przedszkola 

Samorządowego Nr 1 w Gołdapi, Dyrektora Szkoły Podstawowej Nr 3  

w Gołdapi, Dyrektora Szkoły Podstawowej Nr 1 w Gołdapi, Dyrektora Szkoły Podstawowej w Pogorzeli  

dostosowanie planu do poprawnej klasyfikacji i rzeczywistych potrzeb jednostek oświatowych Gminy Gołdap. 

W rozdziale 80195 „Pozostała działalność” zwiększa się plan wydatków o kwotę 12 000,00 zł w związku 

realizacją przedsięwzięcia pn.:” Mała szkoła szansą na rozwój”. Zgodnie z umową zawartą w roku 2022 termin 

realizacji zadania wynosi 18 miesięcy. Dodatkowo dokonuje się przesunięcia między §§ dostosowując plan 

do rzeczywistych potrzeb i poprawnej klasyfikacji. W rozdziale 85205 „Zadania w zakresie przeciwdziałania 

przemocy w rodzinie”, w rozdziale 85214 „Zasiłki okresowe, celowe i pomoc w naturze oraz składki  

na ubezpieczenia emerytalne i rentowe” w rozdziale 85215 „Dodatki mieszkaniowe”, w rozdziale 85219 

„Ośrodki pomocy społecznej”, w rozdziale 85228 „Usługi opiekuńcze i specjalistyczne usługi opiekuńcze”,  

w rozdziale 85504 „Wspieranie rodziny” w rozdziale 85508 „Rodziny zastępcze” w rozdziale 85510 

„Działalność placówek opiekuńczo-wychowawczych” na wniosek Dyrektora Ośrodka Pomocy Społecznej 

dokonuje się przesunięcia między rozdziałami i §§ o kwotę 398 361,20 zł oraz zwiększa się plan wydatków  

o kwotę 505.538,68 zł z przeznaczeniem na opłatę za umieszczenie osób bezdomnych w schroniskach , dodatki 

mieszkaniowe, działalność placówek opiekuńczo-wychowawczych. Źródłem pokrycia jest zwiększenie 

proponowanych dochodów. W rozdziale 85395 „Pozostała działalność” zwiększa się plan wydatków o kwotę 

128 378,00 zł - są to środki przeznaczone na wypłatę świadczeń obywatelom Ukrainy (zakwaterowanie  

i dożywanie). W rozdziale 85415 „Pomoc materialna dla uczniów o charakterze socjalnym” zwiększa się plan 

wydatków o kwotę 1 000,00 zł – nienależnie pobrane świadczenia z lat ubiegłych. W rozdziale 90015 

„Oświetlenie ulic, placów i dróg” na wniosek Kierownika Wydziału WIK zwiększa się plan wydatków o kwotę 

11 404,00 zł z przeznaczeniem na realizację inwestycji pn.:” Doświetlenie sołectw- lampy solarne” (środki  

z Funduszy Sołecki i środki własne Gminy Gołdap). Źródłem pokrycia jest zwiększenie w planie dochodów. 

Plan wydatków zwiększa się per saldo o kwotę 1.340.476,02 zł. Plan dochodów po zmianach wynosi 

117.537.959,45 zł. Plan wydatków po zmianach wynosi 128.316.280,62 zł. Deficyt budżetu po zmianach 

wynosi 10.778.321,17 zł. Przychody budżetu po zmianach wynoszą 14.278.321,17 zł Rozchody budżetu 

wynoszą 3.500.000,00 zł. 

 

Radny Pan Andrzej Tobolski zwrócił się do Skarbnik Gminy Pani Edyty Białek, że nic się nie zmieniło  

w Wieloletnie Prognozie Finansowej i w dalszym ciągu jest tam założenie, że koszty obsługi długu  

w przyszłym roku wyniosą 1 200 000,00 zł przy 3 000 000,00 zł, które ponosiliśmy jeszcze kilka miesięcy 

temu. Zapytał, czy burmistrz planuje spłatę około 30 000 000,00 zł zadłużenia, czyli wykupu obligacji, spłatę 

kredytów itd. 

Burmistrz Gołdapi Pan Tomasz Luto odpowiedział, by radny złożył zapytanie na  piśmie.  

 Radny Pan Andrzej Tobolski powiedział, że już  pismo składał  ale nie dostał odpowiedzi. Składane przez 

radnego wnioski ustawowe są konsultowane przez profesora  prawa administracyjnego i one  nie mają żadnych 

wad prawnych. Burmistrz nie odpowiada, więc jak ma składać na piśmie żeby pan burmistrz odpowiadał na 

wnioski. Poinformował, że odpowiedź z piątku na wniosek w trybie ustawowym, który dotyczy finansów 

publicznych jest wymijająca. Pięciokrotnie składał wniosek i pięciokrotnie nie udzielono odpowiedzi. 

 Burmistrz Gołdapi Pan Tomasz Luto odpowiedział, żeby radny złożył wniosek i czekał cierpliwie na 

odpowiedź. Jeździ ostatnio sporo po terenie ze względu na okres wyborów sołeckich i nie będzie przekazywał, 

co mieszkańcy myślą o radnym Tobolskim. Nikt nawet nie chce dyskutować z radnym.  

 Radny Pan Andrzej Tobolski odpowiedział, że trzeba było zebrać tysiąc podpisów. 

 Burmistrz Gołdapi Pan Tomasz Luto odpowiedział, że radny miał przyjść i sprecyzować. 

 Radny Pan Andrzej Tobolski odpowiedział, że nie chce chodzić do pana burmistrza do gabinetu, ponieważ 

dwukrotnie groził mu śmiercią, więc boi się o swoje życie. 

 Przewodnicząca KROW Pani Janina Pietrewicz odpowiedziała, że od tego jest prokuratura.  



 Radny Pan Andrzej Tobolski powiedział, że złożył zawiadomienie i prokuratura umorzyła. Zapytał, jakie 

są koszty utrzymania samochodu o czasu jego zakupu. 

 Przewodnicząca KROW Pani Janina Pietrewicz odebrała głos radnemu (godz. 10:30) i pouczyła o 

poruszaniu się w zakresie projektu uchwały.  

 Radny Pan Andrzej Tobolski zapytał, ile w tym roku od 1 stycznia do 30 kwietnia burmistrz przeznaczył 

na premie dla wybranych pracowników. Zapytał, komu przeznaczył takie kwoty, jakie to były kwoty, z jakiego 

tytułu i uzasadnienie. 

 Przewodnicząca KROW Pani Janina Pietrewicz zwróciła się o zadawanie pytań na temat omawianych 

projektów uchwał. Burmistrz poinformował, by radny zgłaszał wnioski, zapytania na piśmie.  

 Radny Pan Andrzej Tobolski odpowiedział, że burmistrz lobbuje wnioski i nie odpowiada. Dodał, że na 

postawie ustawy o samorządzie gminnym przyjdzie z prokuratorem w piątek na kontrolę.  

 Przewodnicząca KROW Pani Janina Pietrewicz zwróciła się do radnego, że powtarza się i by zadawał 

pytania w zakresie omawianego projektu uchwały.  

 Radny Pan Andrzej Tobolski powiedział, że składa wniosek do komisji rewizyjnej, żeby zbadała to w trybie 

natychmiastowym. Zapytał, jakie jest stanowisko pana burmistrza i urzędników dotyczące inwestycji budowy 

Zakładu Przyrodoleczniczego. Czy będzie zamykany, czy kontynuacja, czy będzie ogłoszony kolejny przetarg. 

bo to są pieniądze, które jak na razie pan burmistrz zmarnotrawił, łącznie z dotacją unijną. 

 Burmistrz Gołdapi Pan Tomasz Luto powiedział, że na szczęście mieszkańcy wiedzą jak Tobolski się 

przyczynił, by ta inwestycja nie powstała.  

 Członek KBiRG Pan Wojciech Hołdyński złożył wniosek formalny o zakończenie dyskusji ze względu na 

poruszanie spraw nie dotyczących omawianego projektu uchwały.  

 Przewodnicząca KROW Pani Janina Pietrewicz złożyła wniosek formalny o zakończenie dyskusji ze 

względu na poruszanie spraw nie dotyczących omawianego projektu uchwały. 

 Członek KOKKFT Pani Teresa Dzienis złożyła wniosek formalny o zakończenie dyskusji ze względu na 

poruszanie spraw nie dotyczących omawianego projektu uchwały. 

 

Przewodnicząca Janina Pietrewicz poddała pod głosowanie wniosek formalny o zakończenie dyskusji ze 

względu na poruszanie spraw nie dotyczących omawianego projektu uchwały. 

W głosowaniu jawnym Komisje przyjęły zgłoszony wniosek.  

- Komisja Budżetu i Rozwoju Gospodarczego – 4 za 

- Komisja Zdrowia, Uzdrowiska, Ochrony Środowiska i Porządku Publicznego – 4 za, 2 wstrzymujące się 

- Komisja Oświaty, Kultury, Kultury Fizycznej, Turystyki – 3 za 

- Komisja Rozwoju Obszarów Wiejskich – 5 za, 1 przeciw 

 

Przewodnicząca Janina Pietrewicz poddała pod głosowanie projekt uchwały w sprawie zmian Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Gminy Gołdap na lata 2023– 2040.  

W głosowaniu jawnym Komisje zaopiniowały projekt uchwały: 

- Komisja Budżetu i Rozwoju Gospodarczego – 4 za 

- Komisja Zdrowia, Uzdrowiska, Ochrony Środowiska i Porządku Publicznego – 3 za 

- Komisja Oświaty, Kultury, Kultury Fizycznej, Turystyki – 6 za 

- Komisja Rozwoju Obszarów Wiejskich – 6 za 

 

Przewodnicząca Janina Pietrewicz poddała pod głosowanie projekt uchwały w sprawie wprowadzenia 

zmian w budżecie gminy Gołdap w 2023 roku  

W głosowaniu jawnym Komisje zaopiniowały projekt uchwały: 

- Komisja Budżetu i Rozwoju Gospodarczego – 4 za 

- Komisja Zdrowia, Uzdrowiska, Ochrony Środowiska i Porządku Publicznego – 3 za 

- Komisja Oświaty, Kultury, Kultury Fizycznej, Turystyki – 6 za 

- Komisja Rozwoju Obszarów Wiejskich – 6 za 

 

3) 

 Przewodnicząca Janina Pietrewicz zwróciła się do Dyrektor OPS Pani Emilii Mor – Górskiej w sprawie 

omówienie projektu uchwały w sprawie obniżenia wysokości wskaźników procentowych określających 

wysokość dodatku mieszkaniowego. 

. 

 Dyrektor OPS Pani Emilia Mor – Górska powiedziała, że  Uzasadnienie do projektu uchwały  w sprawie 

obniżenia wysokości wskaźników procentowych określających wysokość dodatku mieszkaniowego. Wypłata 

dodatków mieszkaniowych jest zadaniem własnym gminy i w całości finansowana jest z budżetu gminy. 

Gmina Gołdap nie otrzymuje dotacji budżetowej na dofinansowanie dodatków mieszkaniowych. Ustawa  



o dodatkach mieszkaniowych reguluje zasady i tryb przyznawania , ustalania wysokości i wypłacania 

dodatków mieszkaniowych. Dodatki przyznawane są w trybie decyzji administracyjnej na wniosek osoby 

uprawnionej do jego otrzymania i przeznaczone są na częściowe pokrycie wydatków na mieszkanie  

w wysokości będącej różnicą pomiędzy wydatkami przypadającymi na normatywną powierzchnię użytkową 

zajmowanego lokalu mieszkalnego, a faktycznymi wydatkami ponoszonymi przez osobę uprawnioną  

do dodatku. Dodatek mieszkaniowy przyznaje się na wniosek osoby uprawnionej do dodatku mieszkaniowego, 

do wniosku dołącza się deklaracje o dochodach gospodarstwa domowego za okres 3 miesięcy poprzedzających 

złożenie wniosku oraz dokumenty potwierdzające wysokość ponoszonych w miesiącu poprzedzającym 

złożenia wniosku wydatków związanych z zajmowaniem lokalu mieszkalnego. Dodatek mieszkaniowy 

przyznaje się na 6 miesięcy licząc od pierwszego dnia miesiąca następującego po dniu złożenia wniosku. 

Zgodnie z ustawą o dodatkach mieszkaniowych (art. 6 ust. 10) wysokość dodatku mieszkaniowego, łącznie 

z ryczałtem z tytułu braku centralnego ogrzewania, centralnej ciepłej wody i gazu przewodowego, nie może 

przekroczyć 70% wydatków przypadających na normatywną powierzchnię zajmowanego lokalu mieszkalnego 

lub faktycznych wydatków ponoszonych za lokal mieszkalny, jeżeli powierzchnia lokalu jest mniejsza  

lub równa normatywnej powierzchni. Zgodnie z zapisami art. 6 ust.11 ustawy o dodatkach mieszkaniowych  

Rada gminy, w drodze uchwały, może podwyższyć lub obniżyć, nie więcej niż o 20 punktów procentowych, 

wysokość wskaźników procentowych, o których mowa w art. 6 ust. 10. Obecnie w Gminie Gołdap stosuje się 

70 procentowy wskaźnik.  W związku z nowelizacją w 2021 r. przepisów w sprawie przyznawania dodatków 

mieszkaniowych nastąpiła całkowita zmiana definicji dochodu oraz podwyższono kryterium dochodowe  

na podstawie, którego przyznawane są dodatki mieszkaniowe. Obecnie za dochód uważa się dochód  

w rozumieniu ustawy o świadczeniach rodzinnych. Obliczając dochód – przychód pomniejszamy o koszty 

uzyskania przychodu, składki na ubezpieczenia społeczne, należny podatek dochodowy od osób fizycznych  

i składki na ubezpieczenie zdrowotne. Do dochodu nie są wliczane również m. in. Zasiłki rodzinne wraz  

z dodatkami, świadczenie pielęgnacyjne, zasiłek pielęgnacyjny o którym mowa w ustawie o świadczeniach 

rodzinnych, nie wliczamy również wynagrodzenia z prac dorywczych, pomocy społecznej, emerytury  

13 i 14, świadczenia 500+. Zmiany spowodowały rosnące wydatki na realizację zadania w postaci wypłaty 

dodatków mieszkaniowych. Obecnie dodatek mieszkaniowy przysługuje jeżeli średniomiesięczny dochód  

z 3 miesięcy poprzedzających złożenie wniosku w gospodarstwie jednoosobowym nie przekracza  

40% (t. j. 2 538,46 zł) przeciętnego wynagrodzenia w gospodarce narodowej obowiązującego w dniu złożenia 

wniosku (6 346,15zł) natomiast na osobę w rodzinie 30 % (tj. 1 903,85zł) przeciętnego wynagrodzenia w 

gospodarce narodowej obowiązującego w dniu złożenia wniosku. W 2022 roku na wypłatę dodatków 

mieszkaniowych przeznaczono ponad 2 018 011,66 zł ( (średnio miesięcznie wydatkowano: 168 167,63zł) 

natomiast w okresie od stycznia 2023 do maj 2023 wydatki wyniosły 1 160 568,28 zł (średnio miesięcznie 

232 113,65 zł). Po dokonaniu analizy złożonych wniosków prognozuje się, że  wydatki  na realizację zadania 

w 2023 wzrosną do około kwoty 2 785 363,80 zł., natomiast Plan Finansowy na realizację zadania wynosi 

1 324 730 zł, który  nie zabezpieczy potrzeb w tym zakresie. Szacuje się braki na około 1 624 795,52. zł,  

do którego gmina będzie musiała dołożyć. Biorąc pod uwagę możliwości finansowe Gminy Gołdap, wzrost 

opłat oraz ciągły wzrost kwot przyznawanych dodatków mieszkaniowych, proponuje się obniżenie wysokości 

ww. wskaźników procentowych o 20% t. j. z 70% na 50%. Proponowana zmiana spowoduje zmniejszenie 

obciążenia wydatków Gminy. Zmiany te spowodują zmniejszenie kwoty dodatku dla znikomej części 

gospodarstw domowych. Podjęcie niniejszej uchwały pozwoli Gminie Gołdap zmniejszyć wydatki na dodatki 

mieszkaniowe rocznie o około 557 000 zł (2 785 363,80 zł *20% ), szacuje się, że potrzeby zmniejszą się  

do kwoty 2 228 291,04 zł. Należy dodać, że obniżka będzie dotyczyła wnioskodawców, którzy złożą wnioski 

po wejściu w życie powyższej uchwały. Gospodarstwa domowe, którym przyznano dodatek mieszkaniowy  

na dotychczasowych zasadach będą otrzymywać dodatek w niezmienionej wysokości zgodnie z wydaną 

decyzją o przyznaniu dodatku mieszkaniowego. Gmina Gołdap nie jest jedyną gminą która przedstawia projekt 

uchwały w sprawie w sprawie obniżenia wysokości wskaźników procentowych określających wysokość 

dodatku mieszkaniowego, wiele gmin w naszym województwie od 2021 roku już podejmują takie uchwały  

z uwagi na konieczność obniżenia kosztów, oraz z uwagi na fakt iż ustawodawca daje takie możliwości 

gminom. Należy pamiętać, że gmina pomaga nie tylko osobom uprawnionym do dodatku mieszkaniowego  

ale są również osoby i rodziny które nie otrzymują dodatków mieszkaniowych a potrzebują pomocy 

finansowej w formie świadczeń które gmina ma w obowiązku udzielić, np., zasiłek celowy na zakup leków, 

dojazd do lekarza, zakup opału, Mając na uwadze potrzebę racjonalnego rozłożenia środków na realizację 

innych zadań własnych Gminy, podjęcie uchwały jest zasadne.  

 

Uwag nie zgłoszono.  

 

Przewodnicząca KROW Pani Janina Pietrewicz poddała pod głosowanie projekt uchwały w sprawie 

obniżenia wysokości wskaźników procentowych określających wysokość dodatku mieszkaniowego. 



W głosowaniu jawnym Komisje zaopiniowały projekt uchwały: 

- Komisja Budżetu i Rozwoju Gospodarczego – 3 za, 1 przeciw 

- Komisja Zdrowia, Uzdrowiska, Ochrony Środowiska i Porządku Publicznego – 3 za, 2 przeciw,  

 1 wstrzymujący się 

- Komisja Oświaty, Kultury, Kultury Fizycznej, Turystyki –1 przeciw, 2 wstrzymujące się  

- Komisja Rozwoju Obszarów Wiejskich – 3 za, 1 przeciw, 2 wstrzymujące się 

 

4) 

 Przewodnicząca KROW Pani Janina Pietrewicz zwróciła się do Kierownik Wydziału OSS Pani Anny 

Podciborskiej o przedstawienie projektu uchwały w sprawie zmieniająca uchwałę w sprawie określenia 

wysokości opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego w przedszkolach oraz oddziałach 

przedszkolnych prowadzonych przez Gminę Gołdap. 

 Kierownik Wydziału WIK Pani Anna Podciborska powiedziała, że Na podstawie art. 52 ust. 7 ustawy  

z dnia 27 października 2017 r. o finansowaniu zadań oświatowych (t.j. Dz. U. z 2022 r. poz. 2082 z późn. zm.) 

ogłoszono wskaźnik waloryzacji maksymalnej wysokości opłaty za korzystanie z wychowania 

przedszkolnego, o której mowa w art. 52 ust. 1 ustawy, który wynosi 1,30 zł. Od dnia 1 września 2023 r. 

maksymalna wysokość kwoty opłaty za korzystanie z wychowania przedszkolnego, o której mowa  

w art. 52 ust. 1 ustawy z dnia 27 października 2017 r.  o finansowaniu zadań oświatowych, po waloryzacji, 

wynosi 1,30 zł. Obecnie maksymalna opłata za korzystanie z wychowania przedszkolnego wynosi 1,14 zł. 
Rada gminy określa wysokość opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego uczniów objętych 

wychowaniem przedszkolnym do końca roku szkolnego w roku kalendarzowym, w którym kończą 

6 lat, w prowadzonym przez gminę publicznym przedszkolu i oddziale przedszkolnym w publicznej szkole 

podstawowej, w czasie przekraczającym ustalony przez radę wymiar zajęć, o którym mowa  

w art. 13 ust. 1 pkt 2 ustawy - Prawo oświatowe. W art. 52 ust. 4 zapisano, że maksymalna wysokość opłaty, 

o której mowa w ust. 3, podlega waloryzacji. Waloryzacja dokonywana po raz pierwszy polega na pomnożeniu 

kwoty opłaty, o której mowa w ust. 3, przez wskaźnik waloryzacji i zaokrągleniu w dół do pełnych groszy. 

Kolejne waloryzacje wysokości opłaty polegają na pomnożeniu kwoty opłaty z roku, w którym była 

dokonywana ostatnia waloryzacja, przez wskaźnik waloryzacji i zaokrągleniu w dół do pełnych groszy. 

Waloryzacji dokonuje się od dnia 1 września roku kalendarzowego, w którym ogłoszono wysokość wskaźnika 

waloryzacji ustalonego zgodnie z ust. 5 lub 6.  Na kanwie tej regulacji w dniu 23 lutego 2023 r. zostało wydane 

przez MEiN obwieszczenie w sprawie wysokości wskaźnika waloryzacji oraz maksymalnej wysokości opłaty 

za korzystanie  z wychowania przedszkolnego, po waloryzacji (M.P. z 2023 r. poz. 243), które ukazało się  

w Monitorze Polskim w dniu 1 marca 2023 r.  
 

Radny Pan Andrzej Tobolski złożył wniosek przewodniczącej Komisji KROW celem przekazania 

burmistrzowi, że w piątek na 13.00 przewiduje kontrole na podstawie ustawy o samorządzie  gminnym art.24 

ustęp 2. 

 

Przewodnicząca KROW Pani Janina Pietrewicz poddała pod głosowanie projekt uchwały zmieniająca 

uchwałę w sprawie określenia wysokości opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego w przedszkolach 

oraz oddziałach przedszkolnych prowadzonych przez Gminę Gołdap. 

W głosowaniu jawnym Komisje zaopiniowały projekt uchwały: 

- Komisja Budżetu i Rozwoju Gospodarczego – 4 za 

- Komisja Zdrowia, Uzdrowiska, Ochrony Środowiska i Porządku Publicznego – 6 za 

- Komisja Oświaty, Kultury, Kultury Fizycznej, Turystyki – 3 za 

- Komisja Rozwoju Obszarów Wiejskich – 6 za 

 
5)  

 Przewodnicząca KROW Pani Janina Pietrewicz zwróciła się do Kierownik Wydziału GPO Pani Beaty 

Kołakowskiej o przedstawienie projektu uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego obszaru położonego w Gołdapi między ulicami: Stadionową i Ustronie.  

 

 Kierownik Wydziału GPO Pani Beata Kołakowska powiedziała, że plan miejscowy sporządzony został  

w następstwie podjęcia Uchwały Nr XLIV/349/2021 Rady Miejskiej w Gołdapi z dnia 30 listopada 2021 r.  

w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego obszaru 

położonego w Gołdapi między ulicami: Stadionową i Ustronie.  Miejscowy plan zagospodarowania 

przestrzennego obszaru położonego w Gołdapi między ulicami: Stadionową i Ustronie nie narusza ustaleń 

zmiany Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego Miasta i Gminy Gołdap, 

przyjętej Uchwałą Nr LXVIII/502/2023 Rady Miejskiej w Gołdapi z dnia 28 marca 2023 r. Plan dotyczy 



obszaru o powierzchni ok. 2,9 ha, zlokalizowanego w obrębie Gołdap 1. Granice obszaru objętego planem 

oznaczono symbolem graficznym na rysunku planu, sporządzonym w skali 1:1000, stanowiącym załącznik  

nr 1 do uchwały w sprawie uchwalenia ww. planu.  Do sporządzania planu miejscowego przystąpiono celem 

realizacji polityki przestrzennego gminy oraz ułatwienia procesu inwestycyjnego w obszarze opracowania, 

zgodnie z potrzebami społecznymi oraz przepisami prawa, co przyczyni się do uporządkowania i polepszenia 

warunków gospodarowania w tym terenie.  Miejscowy plan zagospodarowania przestrzennego obszaru 

położonego w Gołdapi między ulicami: Stadionową i Ustronie ustala tereny budowlane: teren zabudowy 

mieszkaniowej wielorodzinnej i usługi, teren usług, a także teren komunikacji: teren drogi wewnętrznej. Plan 

został sporządzony z uwzględnieniem wymogów wynikających z art. 1 ust. 2-4 ustawy z dnia 27 marca  

2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym (t.j. Dz. U. z 2022 r. poz. 503 ze zm.). Ustalając 

przeznaczenie terenu oraz określając sposób zagospodarowania i korzystania z terenu, wyważono interes 

publiczny i interesy prywatne, w tym zgłaszane w postaci wniosków i uwag, zmierzające do ochrony 

istniejącego stanu zagospodarowania terenu, jak i zmian w zakresie jego zagospodarowania, a także analizy 

ekonomiczne, środowiskowe i społeczne.  Obszar objęty planem miejscowym jest przeznaczony  

pod zabudowę w obowiązującym studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego.  

W planie uwzględniono wymagania ładu przestrzennego, efektywne gospodarowanie przestrzenią oraz walory 

ekonomiczne przestrzeni. Wpływ uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego  

na finanse publiczne, w tym budżet gminy Gołdap, został oszacowany w prognozie skutków finansowych 

uchwalenia planu miejscowego. Plan miejscowy dotyczy zagadnień określonych w art. 15 ustawy z dnia  

27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym (t.j. Dz. U. z 2022 r. poz. 503 ze zm.)  

i ustala m.in.: zasady ochrony i kształtowania ładu przestrzennego, zasady ochrony środowiska, przyrody  

i krajobrazu, zasady kształtowania zabudowy oraz wskaźniki zagospodarowania terenu, zasady modernizacji, 

rozbudowy i budowy systemów komunikacji i infrastruktury technicznej. Przyjęte rozwiązania projektowe 

zapewnią możliwość zagospodarowania obszaru objętego planem, zgodnie z wymogami ładu przestrzennego.  

Plan miejscowy został sporządzony z zachowaniem wymogów proceduralnych określonych w art. 17 ustawy 

z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym (t.j. Dz. U. z 2022 r. poz. 503  

ze zm.). Zgodnie z ustawą z dnia 3 października 2008 r. o udostępnieniu informacji o środowisku i jego 

ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko  

(t.j. Dz. U. z 2022 r. poz. 1029 ze zm.) uzyskano wymagane ww. ustawą uzgodnienia Regionalnego Dyrektora 

Ochrony Środowiska oraz Państwowego Powiatowego Inspektora Sanitarnego, dotyczące zakresu i stopnia 

szczegółowości informacji wymaganych w prognozie oddziaływania na środowisko, sporządzonej  

do miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego. Na podstawie tej ustawy Regionalny Dyrektor 

Ochrony Środowiska w Olsztynie oraz Państwowy Powiatowy Inspektor Sanitarny w Gołdapi zaopiniowali 

projekt planu miejscowego wraz z prognozą oddziaływania na środowisko. Plan miejscowy po uchwaleniu 

będzie stanowił należytą podstawę formalną i merytoryczną do wydawania decyzji o pozwoleniu na budowę 

dla inwestycji projektowanych w jego obszarze. 

 

Przewodnicząca KROW Pani Janina Pietrewicz poddała pod głosowanie projekt uchwały w sprawie 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego obszaru położonego w Gołdapi między ulicami: 

Stadionową i Ustronie. 

W głosowaniu jawnym Komisje zaopiniowały projekt uchwały: 

- Komisja Budżetu i Rozwoju Gospodarczego – 4 za 

- Komisja Zdrowia, Uzdrowiska, Ochrony Środowiska i Porządku Publicznego – 6 za 

- Komisja Oświaty, Kultury, Kultury Fizycznej, Turystyki – 3 za 

- Komisja Rozwoju Obszarów Wiejskich – 6 za 

 

6) 

Przewodnicząca KROW Pani Janina Pietrewicz zwróciła się do Kierownik Wydziału WKS Pani Justyny 

Charkiewicz  o przedstawienie projektu uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Samorządowi 

Województwa Warmińsko – Mazurskiego na dofinansowanie zadań związanych z funkcjonowaniem Biura 

Regionalnego Województwa Warmińsko – Mazurskiego w Brukseli w 2023 roku. 

 

Kierownik Wydziału WKS Pani Justyna Charkiewicz powiedziała, że w związku z trwającą od lat dobrą 

współpracą i pomocą, Urząd Marszałkowski w Olsztynie zwrócił się do Burmistrza Gołdapi, z prośbą  

o dofinansowanie zadań związanych z funkcjonowaniem Biura Regionalnego Województwa Warmińsko – 

Mazurskiego w Brukseli w 2023 r. Wnioskowana przez Urząd Marszałkowski od Gminy Gołdap kwota dotacji 

na 2023 r. wynosi 3 710,00zł. Obecnie proponowana składka jest niższa o 470,00 zł w porównaniu ze składką 

za rok 2022. Kwota ta została obliczona na podstawie algorytmu wypracowanego w 2004 r. przez Konwent 



Starostów i zaakceptowanego przez Marszałka Województwa Warmińsko – Mazurskiego oraz aktualnych 

danych pochodzących z Regionalnej Izby Obrachunkowej.  

Uwag nie zgłoszono. 

 

Przewodnicząca KROW Pani Janina Pietrewicz poddała pod głosowanie projekt uchwały w sprawie 

udzielenia pomocy finansowej Samorządowi Województwa Warmińsko – Mazurskiego na dofinansowanie 

zadań związanych z funkcjonowaniem Biura Regionalnego Województwa Warmińsko – Mazurskiego  

w Brukseli w 2023 roku. 

W głosowaniu jawnym Komisje zaopiniowały projekt uchwały: 

- Komisja Budżetu i Rozwoju Gospodarczego – 4 za 

- Komisja Zdrowia, Uzdrowiska, Ochrony Środowiska i Porządku Publicznego – 6 za 

- Komisja Oświaty, Kultury, Kultury Fizycznej, Turystyki – 3 za 

- Komisja Rozwoju Obszarów Wiejskich – 6 za 

 

 Do pkt 5 

Przewodnicząca KROW Pani Janina Pietrewicz zwróciła się do Kierownik Wydziału WKS Pani Justyny 

Charkiewicz  o przedstawienie programu współpracy Gminy Gołdap z organizacjami pozarządowymi oraz 

podmiotami, o których mowa w art. 3 ust. 3 ustawy o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie  

za rok 2022. 

 

Kierownik Wydziału WKS Pani Justyna Charkiewicz powiedziała, że gmina Gołdap realizując cele 

Programu współpracy w 2022 roku udzielała organizacjom pozarządowym zarówno wsparcia finansowego, 

jak również pomocy pozafinansowej. W ramach współpracy finansowej w 2022 roku 17 organizacji 

pozarządowych zrealizowało  23 zadania publiczne.  Gmina Gołdap zgodnie z Programem współpracy 

wspierała zadania publiczne do wysokości 80% kosztów całkowitych realizowanego zadania.  Całkowita 

wartość zadań zrealizowanych w 2022 roku przez organizacje pozarządowe, zgodnie ze złożonymi 

sprawozdaniami, wyniosła 674 929,07 zł. Organizacje pozarządowe wniosły wkład własny w realizację 

poszczególnych projektów o wartości łącznej 221 029,07 zł.  Był to zarówno wkład finansowy stanowiący 

środki własne organizacje lub pozyskane z innych źródeł, a także wkład osobowy. Gmina Gołdap współpracuje 

z organizacjami społecznymi na wielu płaszczyznach związanych z rozwojem regionu oraz wspieraniem 

działań na rzecz różnych grup społecznych. Realizacja działań w ramach Programu współpracy przyczynia się 

do budowania i umacniania harmonijnej współpracy oraz zaangażowania lokalnej społeczności w proces 

rozwiązywania problemów społecznych oraz zaspakajania potrzeb mieszkańców.  

 

Radny Pan  Andrzej Tobolski powiedział, że co roku gmina co roku wydaje ok. 180 000,00 zł do 200 000,00 

zł na Centrum Informacji Turystycznej. Zapytał kierownik WKS, czy jako beneficjent pieniędzy publicznych 

uważa, że CIT wywiązuje się ze swoich statutowych i regulaminowych obowiązków, czy to jest miejsce pracy 

państwa Wasilewskich. Kwota 200 000,00 zł publicznych pieniędzy to dużo. Z tego co wie pan Wasilewski 

prowadzi również fundację i prowadzi prywatną działalność gospodarczą. Istnieje takie podejrzenie,  

że wykorzystuje sprzęt i urządzenia stanowiące własność gminy na własne potrzeby. Zwrócił się również  

do wiceprzewodniczącej Komisji Rewizyjnej, że kilka miesięcy temu na sesji złożył wniosek o rzetelną 

wnikliwą kontrolę CIT. Zapytał, czy taka została przeprowadzona.  

Członek KROW Pani Monika Wałejko odpowiedziała, że jeżeli wszyscy członkowie wyrażą chęć takiej 

kontroli to wtedy kontrola zostanie przeprowadzona. Nie będzie przeprowadzała kontroli, bo problem ma 

jeden radny. Komisja na początku roku ustala plan pracy komisji na dany rok i realizuje go. Popiera działania 

Centrum Informacji Turystycznej, ponieważ marketing terytorialny jest bardzo potrzebny i bardzo ważny  

w każdym samorządzie. 

Burmistrz Gołdapi Pan Tomasz Luto powiedział, że jeżeli radny widzi jakieś nieprawidłowości to powinien 

je zgłosić do prokuratury a nie do komisji rewizyjnej. 

 

Do pkt 7 

Członek KZUOŚiPP Pan Zbigniew Makarewicz zapytał, czy inwestycja z Budżetu Obywatelskiego przy 

szkole podstawowej nr 5 została zakończona. Wg radnego stromnie to wygląda, trawa jest kiepsko posiana, 

doły, wyrwy i nie będzie nadawało się do użytku oraz czy będą dokupione jeszcze jakieś zabawki na ten plac.  

Radny Pan Andrzej Tobolski zwrócił się o przygotowanie na sesję informacji jakie pieniądze, komu i za co 

były wydatkowane w tym roku na premie urzędnikom UM. 

Radna Zofia Syperek powiedziała, że mieszkańcy zwracają o posprzątanie ptasich odchodów w parku  

w związku z informacją o wystąpieniu ptasiej grypy na terenie gminy. Zwróciła się o przegląd drzew  

na promenadzie.  Jadąc od OHP po prawej stronie do jeziora 60 drzew nie puściło liści. W związku wnioskuje 



o posadzenie nowych drzew. W stronę sanatorium jest ok. 30 sztuk drzew, które są drzewami martwymi – 

zwraca się o sprawdzenie danej sytuacji. Przy niektórych drzewach są naruszone podpory bądź też źle 

ustawione i nieprawidłowo trzymają drzewa a część gałęzi nie może się „wydostać”. Zaapelowała: jeżeli ptasia 

grypa nie szkodzi ludziom to prosi o wydanie takiego komunikatu ze względu na zaniepokojenie mieszkańców.  

Członek KROW Pani Monika Wałejko jako sołtys podziękowała Pani Małgorzacie Tobolskiej za pomoc 

związana z finansowaniem świetlic. 

Sołtys sołectwa Pietraszki Pan Jarosław Sujkowski zwrócił się z prośba o pomoc w stworzeniu świetlicy 

oraz boiska do koszykówki ze względu na duża ilość dzieci w sołectwie.  

Członek KROW Pan Marek Zajączkowski odpowiedział, że prace w zakresie świetlicy zostały poczynione. 

 

Na tym zakończono posiedzenie. 

 

 

       Protokołowała               Przewodnicząca Komisji 

  Katarzyna Krusznis                     Janina Pietrewicz 


